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 الرحيم الرحمن الله بسم

 تعالى قال
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Abstract
This study carried out in hospitals of Khartoum state. It aims to 

evaluate  the  safety  consideration  followed  in  administered 

intravenous  contrast  media  in  radiological  department 

regarding prevention, early recognition and prompt treatment 

of adverse reactions. And whether the radiology departments 

are  adequately  equipped  for  the  proposed  contrast  media 

reaction  management  protocols.  A  questionnaire  was 

formulated and sent to the superintendent radiographers of 30 

departments.  Careful  randomized  60  technologist  were 

surveyed, 52 of them from governmental hospitals, and 8 of 

them from private medical centers. This study was specifically 

directed  at  the  use  of  intravenous  contrast  media  in 

intravenous urography.

In almost most departments there was provision for basic 

life support training, regular checking of equipment and drugs. 

Certain  drugs  and  monitoring  equipment  were  not  instantly 

available in the majority of institutions. Most departments did 

not adequately supervise post injection patients and did not 

conform to  the  guidelines  referring  to  the  administration  of 

intravenous contrast to children. At last there is still much to 
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be done to improve the safety of intravenous contrast medium 

injection.   
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اللخص

 منههها الهههدف الخرطههوم، وليههة مستشههفيات فههي اجريههت الدراسههة هههذه

 القسههم فههي التبههاين لوسيط الوريدي  الحقن تتبع الت المان احتىاطات تقىيم

ًا النههع بخصوص الشععاعي  الفعههال لههردود عاجلههة ومعالجههة , اعههتاف مبكههر

 لوسهيط الفعهل رد لدارة كهافي بشهكل تجههز الشعهعة أقسهام وسهواء العاديهة،

التباين.

  قسهم) بصهورة30( الشعهعة اقسهام مهدراء الهي وارسهل اسهتبيان صيغ

 الستشههفيات مههن  منهههم52  تقنهه،60 العشههوائية العينههة وبهههذه عشههوائية

 موجهههة كههانت الدراسة الخاصة. وهذه الطبية الراكز من  منهم8 و الحكومية،

 الجههاز لتصهوير الوريهدي  للحقهن التبهاين وسهيط اسهتعمال نحو خاص بشكل

البولي.

 منتظههم تههدقيق الساسهه، النعاشهه للتدريب بند هناك كان القسام اكث في

 أغلبيههة فههي متهوفرة ماكههانت الجهههزة ومراقبههة الطههوارئ وادويههة الجهههزة مههن

القسام.
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 ولههم كههافي بشههكل الوريههد حقههن مرضهه  علههي تشههف لههم القسام اكث

للطفال. الوريدي  الحقن ادارة الي التعليمات الى تطابق

ًا  الوريههدي  الحقههن امههان لتحسههي العمههل مههن الكههثي هنههاك مههازال أخي

التباين. لوسيط
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